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آرمان ملی – مطهره شفیعی: فیلتر شامل 
حال خارجی  ها هم شده است؛ افراد غیرایرانی 
که برای کار حتی گردش به ایران سفر می  کنند 
اما به ناگاه ارتباطشان با خانواده  هایشان که 
از طریق شبکه  های مجازی میسر بود، قطع 
می  شود پس ترجیح می  دهند قید حضور در 
ایران را بزنند. در ماه های گذشته این فیلتر 
خسارت زیادی به صنعت گردشگری و حضور 
متخصصان خارجی در ایران زد و مسئولان 
وزارت ارتباطات تازه به فکر چاره   افتاده  اند. عیسی 
زارع  پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
خصوص برنامه این وزارتخانه به منظور طراحی 
سیم کارت  هایی خاص برای گردشگران خارجی 
حاضر در ایران، گفت: شنیده شده است که 
توریست  ها و گردشگران خارجی در کشور 
به دلیل فیلترینگ 2 پلتفرم واتساپ و اینستاگرام 
کمی دچار مشکل شده  اند. وی همچنین افزود: در 
نظر داریم با توجه به محدودیت استفاده از این 2 
پلتفرم، برای گردشگران خارجی که به کشورمان 
سفر کرده  اند، سیم  کارت  های خاصی را طراحی 
کنیم که این افراد بتوانند در مدت حضور خود 
در ایران راحت  تر و بهتر از فضای  مجازی استفاده 
کنند. وی ساعاتی پس از این اعلام نظر گفت: این 
موضوع صرفا در حد پیشنهاد بوده و درباره آن 

هنوز تصمیم گیری نشده است. 
  گردشگران نمی  آیند 

یکی از مراکزی که خساراتی بابت فیلتر 
وزارت  شد،  متحمل  اجتماعی  شبکه  های 
گردشگری است. ضرغامی چندی پیش گفته 
بود: »باید امکانات ویژه  ای برای گردشگران 
فراهم کنیم تا در ایران ارتباطات شان به خوبی 
برقرار شود و تلاش لازم در این زمینه را انجام 
می  دهم.« وزیر میراث فرهنگی و گردشگری 
می  گوید: »در اغتشاشات برخی از گردشگران در 
محوطه  ها بودند و عکس گرفته بودند که نیروی 
انتظامی آنها را دستگیر کرده بود که شخصا وقت 
زیادی برای آزادی آنها گذاشتم و به گردشگران 
نیز توضیح دادیم که در اغتشاشات عکاسی نیاز به 
مجوز دارد. خودم را در مقابل گردشگران خارجی 
مسئول می  دانیم و سعی داریم محدودیت  ها را 
مرتفع کنیم و امیدوارم با آرامش مجددی که 

در کشور برقرار می  شود بتوانیم در کمال آرامش 
این خلأ  ها را برطرف کنیم.« 11 مهر هم ضرغامی 
در پاسخ به پرسش ایسنا درباره اقدام و پیگیری 
او به عنوان عضو شورای عالی فضای مجازی و 
وزیر کابینه دولت سیزدهم برای رفع نگرانی  های 
ناشی از محدودیت دسترسی به پلتفرم  های 
خارجی که گردشگران را نگران و از سفر به ایران 
منصرف کرده است، اظهارکرد: به توئیت  های 
قبلی  ام اشاره می  کنم، من تنها کسی بودم که 
در این باره حرف زده است، مثل این  که کارهای 
سخت گردن من افتاده است. من اعتقاد خودم 
را دارم و شخصا به هیچ وجه موافق نیستم. عضو 
شورای عالی فضای مجازی بیان داشت: من اگر 
معتقدم به خاطر اغتشاشات دستگاه  های امنیتی 
باید فضای مجازی را مدیریت کنند که امنیت 
مردم حفظ شود، اصلا امنیت با هیچ چیزی قابل 
مقایسه نیست، اما اگر کسانی بخواهند از این 
مسأله استفاده کنند و بگویند چون ما مخالف 
فضای مجازی هستیم حتی مسأله امنیتی هم 
که حل شد، باید دنبال محدودسازی در سطوح 
وسیع  تری برویم، حتما من جزو مخالفان هستم 
و با صدای بلند هم گفته  ام. اختلال در اینترنت به 
توریسم ورودی ضربه جدی می      زند.« کریم بیگی، 
رئیس جامعه حرفه      ای هتلداران استان اصفهان 
هم معتقد است: »برای گردشگران خارجی بحث 

اختلال در اینترنت به عنوان عاملی که ارتباط 
آنها با خانواده و محل کارشان را تحت تاثیر قرار 
می  دهد بسیار اهمیت دارد. اگر آنها با چنین 
وضعیتی مواجه شوند احساس امنیت      شان را از 
دست می  دهند و همین امر باعث می  شود تمایل 
کمتری برای سفر به چنین مناطقی داشته 

باشند.«
  دلیل خروج بازیکن پرسپولیس 

در اذهان بسیاری هست که یورگن لوکادیا، 
بازیکن باشگاه پرسپولیس یکباره بر طبل خروج 
از ایران زد. پای مشکلات مالی در میان نبود 
و باشگاه پرسپولیس به تعهدات مالی خود در 
قبال لوکادیا عمل کرده و این موضوع را به فیفا 
هم گزارش کرده است. لوکادیا برای ترک تهران 
بهانه  های منطقی خود را داشت و در این  باره 
حتی با مشاوران حقوقی هم صحبت کرد و بعد از 
اینکه متوجه شد رای نهایی فیفا علیه او نخواهد 
بود، تهران را ترک کرد. علت ترک تهران از سوی 
لوکادیا، فیلترینگ فضای مجازی بوده است. 
همه شبکه  های مجازی جهانی از جمله تلگرام، 
واتساپ و اینستاگرام در ایران فیلتر هستند و 

لوکادیا این موضوع را به صراحت اعلام کرد.
  مردم ایران هم دسترسی دارند؛ اما با 

فیلترشکن
در حالی وزیر ارتباطات خبر از سیم کارت 

ویژه برای گردشگران داد که دسترسی اقشار 
زیادی از مردم کشورمان به شبکه  ها فیلتر شده از 
طریق خرید فیلترشکن برقرار است. محمدجواد 
آذری جهرمی، وزیر پیشین ارتباطات در مطلبی 
در کانال تلگرامی خود نوشت: برآورد اندازه 
بازار فیلترشکن  های پولی در ایران: 1۶ هزار 
میلیارد تومان در سال! یعنی حدودا 2 تا ۳ برابر 
درآمد عملیاتی شرکت مخابرات ایران. روزنامه 
فرهیختگان هم با انتشار نتایج یک پیمایش 
به گرایش  های مردم به شبکه  های اجتماعی 
داخلی و خارجی پرداخته است. البته درباره 
مجری این پیمایش و شیوه انجام آن توضیحی 
ارائه نشده است. در بخشی از این گزارش آمده 
است: »تنها ۳۰ درصد کاربران گفته  اند که پیش 
از ناآرامی  های اخیر از فیلترشکن و پروکسی 
استفاده می  کرده  اند، اما در حال حاضر بیش از ۶۰ 
درصد کاربران از فیلترشکن استفاده می  کنند. 
از این تعداد حدود ۳۰ درصد از فیلترشکن  های 
پولی که حدود ۷۰ درصد آن  ها ماهیانه بین ۵۰ 
تا 2۰۰ هزارتومان هزینه می  کنند و ۷۰ درصد 
از پروکسی  ها و فیلترشکن  های رایگان خارجی 
استفاده می  کنند.« معنای این یافته این است 
که 1۸ درصد کاربران ایرانی از فیلترشکن  های 
پولی استفاده می  کنند؛ اگر ۶۰ میلیون کاربر 
مفروض باشند و به صورت میانگین ماهیانه 12۰ 
هزار تومان هزینه کنند؛ به عدد تقریبی 1۶ هزار 

میلیارد تومان در سال می  رسیم!«
  طرح صیانت چه شد؟

در حالی وزیر ارتباطات از تهیه سیم کارت 
دارای اینترنت بدون فیلتر برای گردشگران 
خارجی خبر می  دهد که برخی در داخل برای 
تصویب و اجرای طرح صیانت تاکید دارند مانند 
حسن نوروزی، عضو کمیسیون حقوق و قضائی 
مجلس که می  گوید: »طی 2، ۳ روز آینده خبر 
خوشی درباره طرح صیانت خواهد رسید.« در 
حالی نوروزی وعده خبرخوش درباره صیانت 
می  دهد که 1۷ بهمن ماه سخنگوی هیأت  رئیسه 
مجلس شورای اسلامی گفته بود که طرح صیانت 
از دستور کار مجلس خارج شده است و هیچ 
طرحی بدون تصویب در صحن علنی نمی  تواند 

به شورای نگهبان ارسال شود.

»آرمان ملی« نوع نگاه جامعه به حل مشکلات جامعه را بررسی می  کند

اصلاح و تغییر؛ راهکار عبور از شرایط فعلی 
آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاهی به مواضع چهره  های 
سیاسی، برخی مقامات سابق و فعلی و کارشناسان حوزه  های 
مختلف حکایت از این امر دارد که برای حل مشکلات جامعه باید تن 
به تغییر و اصلاحات داد. حداقل رجوعی به شاخص  های اقتصادی 
و رشد قیمت  ها نشان می  دهد که جامعه از شرایط اقتصادی فعلی  
راضی نیست. سیدمحمد خاتمی، رئیس  جمهور پیشین برای عبور از 
شرایط فعلی راهکار  های 1۵ گانه ارائه می  دهد. پیش از او محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس از اصلاح در حکمرانی و حکمرانی نو سخن 
می  گوید و اخیرا نیز محمود احمدی نژاد، رئیس دولت  های نهم و 

دهم گفته هر نظمی باید نماد خواست و اراده مردم باشد.
  اصلاح در جهت پیشرفت

جامعه  با مشکلات معیشتی دست و پنجه نرم می  کند و با 
اینکه به نظر می  رسید دولت سیزدهم در قالب حاکمیت یکدست 
می  تواند وضع نه چندان مطلوب حاضر در جامعه را ساماندهی کند، 
اما روند 1۸ ماه گذشته نشان داد که نمی  توان چندان امیدی به حل 
مشکلات حداقل با این تیم اقتصادی داشت. نگاهی به مطالبات 
جامعه و آنچه در نگرش مجموعه حاکمیت می  گذرد نشان از تفاوت 
رویکردها و دیدگاه  ها دارد که به نظر می  رسد اگر این اختلاف و 
تفاوت در کوتاه مدت به نحوی حل نشود و از واگرایی به همگرایی 
نرسد شاهد ایجاد شکاف خواهیم بود. چه اینکه برخی نیز بر مساله 

ضرورت و اهمیت رای و نظر مردم تاکید دارند و اساسا پیشرفت 
کشور را بدون حضور مردم میسر نمی  بینند. چنانکه محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس نیز در مقاطع مختلف بر لزوم تغییر در 
مدل حکمرانی که آن را حکمرانی نو می  خواند تاکید داشته و اخیرا 
نیز اظهار داشت: »در حوزه کاری و حکمرانی اگر روشی برای اجرا 
پیشنهاد می  شود که مبتنی بر مردم نباشد، نباید آن پیشنهاد را 
پذیرفته و اجازه آغاز کار براساس آن را بدهیم.« اینکه برخی چهره  ها 
و مقامات سابق و فعلی کشور و همچنین کارشناسان و صاحبنظران 
از لزوم اصلاح و تغییرات سخن می  گویند نشان از این دارد که باید 
این امر پذیرفته شود و در راستای پیشرفت و گام    های رو به جلو 
اصلاحات و تغییرات در دستور کار قرار گیرد تا این اعتماد لطمه 

دیده نیز برطرف شود.
  تبیین و آگاهی بخشی مهم  ترین وظیفه همگانی است

رئیس دولت  های نهم و دهم در نشست جمعی از منتخبان و 
فعالان سیاسی، اجتماعی و فرهنگی شش استان جنوب کشور در 
سخنانی اظهارداشت: اصل کار ما بر جذب فراگیر است و پایه جذب 
نیز بر محبت، احترام   و استدلال قرار دارد. این راه مبتنی بر تحولات 
انسانی است و در آن درگیری، نزاع و برخورد وجود ندارد. محمود 
احمدی نژاد در سخنانی که به نوشته »دولت بهار«، در پارکینگ 
منزل یک شهروند بوشهری بیان شد، ضرورت نفی وضع موجود با 

تاکید بر استدلال و روشنگری دقیق و شفاف را حائز اهمیت دانست 
و گفت: وقتی وضع موجود را به صورت مستدل نفی کردیم باید 
معلوم باشد که طرح جایگزین چیست تا بتوانیم بر اجرای دقیق 
و درست آن نظارت داشته باشیم و هدف  های نجات بخش آن را 
محقق کنیم. وی اصلاح گری را یک امر مستمر، بلندمدت و واقعی 
توصیف کرد و افزود: باید باورها تغییر کند و همه بدانند که به کجا 
می  رویم. اگر مردم آگاه و مسئولیت  شناس باشند، قراردادن عناصر 
ضعیف و ناتوان در مصادر امور غیرممکن خواهد شد. رئیس  جمهور 
پیشین توضیح، تبیین و آگاهی بخشی را مهم  ترین وظیفه همگانی 
برشمرد. وی اظهارکرد: برای جایگزینی شرایط، باید حرف درست و 
منطقی داشته باشیم. احمدی  نژاد بیان کرد: اگر با معیار حق به جلو 
حرکت کنیم و اشخاص را به عنوان ملاک و معیار حق به رسمیت 
نشناسیم، فرصت هرگونه سلطه و سیطره  ای از صاحبان ثروت سلب 
خواهد شد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: هر نظمی 
در هر جای عالم، مستلزم آن است که این نظم در هر لحظه، نماد 
خواست و اراده مردم باشد و اگر چنین نباشد سازندگی و اصلاح 
و پیشرفت واقعی نیز وجود نخواهد داشت. احمدی نژاد بر تعلق 
ثروت طبیعی شامل انرژی، معادن، جنگل، زمین و دریا به همه 
مردم تاکید کرد و افزود: این ثروت باید به طور مساوی بین مردم 

توزیع شود. 

 
به گردشگران خارجی سیم کارت بدون فیلتر داده می شود

کاپیتولاسیون اینترنتی!
    زارع پور پس از آن که اظهار نظر اولیه اش در مورد دادن سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران خارجی با واکنش های 

فضای مجازی مواجه شد گفت این موضوع صرفا در حد پیشنهاد بوده است
    افشاگری »جواد آذری جهرمی« درباره عدد وحشتناک فیلترشکن  فروشی در ایران
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 درخواست 
 کاظم صدیقی 

از وزارت امور خارجه

    

 بازرسان
  انرژی اتمی 

جاسوس هستند! 

بی اعتمادی به آژانس ادامه دارد. رئیس کمیته هسته ای 
مجلس گفت: متاسفانه افرادی که آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به عنوان بازرس به کشورهای مختلف می فرستد از سرویس های 
جاسوسی هستند. سارا فلاحی، رئیس کمیته هسته ای مجلس 
در واکنش به ادعای بلومبرگ درباره نقل قول دیپلمات های 
بلندپایه مبنی بر گزارش بازرسان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در ایران از شناسایی اورانیوم ۸۴ درصد غنی شده، گفت: 
براساس قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، ایران اعلام 
کرد که دیگر به محدودیت های فراپادمانی پایبند نیست، اما 
ایران کماکان در چارچوب پادمان با آژانس ارتباط دارد لذا 
اگر ذرات غنی شده بالای ۶۰ درصد هم پیدا شده باشد، کار 
غیرقانونی انجام نشده اما آنچه حائز اهمیت است اینکه ایران 

تاکنون به انجام غنی سازی بالای ۶۰ درصد نپرداخته است.

دادگستری کل استان تهران از محکومیت »جمشید 
شارمهد، سرکرده گروه تروریستی تندر« به اعدام خبر داد. 
امام جمعه تهران روزگذشته با اشاره به واکنش دولت آلمان 
در برابر حکم جمشید شارمهد گفت: از وزارت خارجه انتظار 
می رود برخورد عزت مندانه ای در خور کار وقیحانه آلمان به 
عمل بیاورند. حجت الاسلام کاظم صدیقی گفت: سرکرده 
یک گروه خونخوار جنایتکار با دست خونین و قصاوت قلبی 
که نشان دادند، در شیراز عزاداران حسینی را به خاک و خون 
کشیدند و در چندین عملیات تروریستی حضور داشتند، در 
دادگاه علنی با وکیل لازم محکوم به اعدام شد، ولی دولت 
آلمان و رسانه های ضدبشریت این مساله را خواستند به 
چالش بکشند و وقاحت دولت آلمان که کاردار ایران را احضار 

و تعدادی از دیپلمات های ما را اخراج کرد.

محمدعلی ابطحی در صفحه خود نوشت: شب تولد 
امام حسین)ع( به دعوت دوست عزیز جناب آقای سراج 
جمعی از دوستان مجمع محققین قم و مجمع روحانیون 
دورهم جمع بودیم.آقایان خاتمی، حسن خمینی، عبدا... 
نوری، موسوی تبریزی هم بودند. بحث طبق معمول کشید به 
سیاست .آقای خاتمی در چارچوب بیانیه اخیرش توضیحاتی 
ارائه می داد. یکی از دوستان گفت حرف ها و سخنان تان 
معمولا دارای ملاحظات یزدی است. اما این یکی کمی از 
مرز رد شده بودید. بحث تجربه دوران اصلاحات شد. ۸ سال 
ریاست جمهوری آقای خاتمی. شاید نسل فعلی اصرار بر اینکه 
دولت یازده و دوازده سمبل اصلاحات است از آن ایام اطلاعی 
نداشته باشند اما همه آمار و ارقام گواه این واقعیت است. شب 

میلاد امام حسین )علیه السلام( مبارک باشد.

 شب نشینی
  خاتمی 

و سیدحسن خمینی

 مولدسازی
 در مسیر اصلاح ریل اقتصاد

سالجاری  بهمن ماه   ۳۰ یکشنبه 
بود که گزارشی تحت عنوان »میانبر 
رفتن دولت به جاي اصلاح سیستم« 
در روزنامه »آرما ن ملی« به چاپ رسید 
که مقصود از این نوشته صرفا پرداختن 
به طرح مولدسازی، ابعاد و زوایای آن و 
همچنین ابهام زدایی در خصوص این 
طرح بوده است و اساسا قصدی برای 
اینکه این طرح یا طرحان آن را زیرسوال 
برده یا مورد سیاه نمایی قرار دهد در 
میان نبوده است. در همین راستا مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در جوابیه ای در 
خصوص گزارش منتشر شده توضیحاتی 
ارائه کرده است که در ذیل می خوانید. 
شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا، 
بر مبنای مطالبه رهبر معظم انقلاب بود 
موضوع مولدسازی دارایی های دولت را 
هم به عنوان مطالبه رهبری و هم یک 
ضرورت بر زمین مانده اقتصادی دنبال 
کردند. در واقع تشکیل هیات، آن هم 
هیاتی که مورد اعتماد سه قوه و عازم و 
جازم باشد و قاطعیت حکومتی و اسلامی 
داشته باشد؛ براساس نص صریح فرمایش 
رهبری بوده است. بعد از این مطالبه، 
تقریبا دو سال، کارشناسان متعدد درباره 
این موضوع کار کردند و در چندین جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا، موضوع مطرح و بررسی شد و نهایتا در 
جلسه شصت و هفتم مورد تصویب قرار 
گرفت. مصوبه شورای هماهنگی سران 
قوا 21 آبانماه سالجاری به تایید رهبری 
رسیده، بنابراین مبنای قانونی دارد. 
اینکه چرا مولدسازی دارایی  های دولت 
نه از مسیر مجلس که از سوی شورای 
هماهنگی سران قوا بررسی و تصویب 
شد، بخشی مربوط به همان قاطعیت 
تصمیمی است که نیازمند اجماع میان 
سه قوه برای اجرای این ضرورت اقتصادی 
است. یکی از مهم ترین موانع مولدسازی 
دارایی های دولت عدم شناسایی دقیق 
اموال و املاک دولتی است و گام نخست 
یعنی شناسایی نیازمند عزم جزم سه قوه 
است و سازوکاری که برای تشخیص در 
نظر گرفته شده منتج به ایجاد اجماع 
میان سه قوه می شود. مانع دیگر،  مقاومت 
مدیران اجرایی است که شکسته شدن 
این مقاومت با سازوکارهای معمول 
قانون گذاری اگر ممکن بود تا به حال 
این حجم عظیم و حتی بعضا ناشناخته 
از اموال راکد روی دست دولت نمانده 
بود، آن هم در حالی که در قوانین بودجه 
سنواتی بارها مولدسازی دارایی ها به 
دولت تکلیف شده بود. برای نمونه در 
لایحه بودجه سال 1۴۰1 برای فروش 
و مولدسازی اموال دولت قریب به ۳۳ 
هزار میلیارد تومان منابع پیش بینی 
شده بود آن هم در حالی که بیش آوردی 
منابع حاصل از این بخش در سال های 
پیش از آن موجب شده بود درصد تحقق 
پایینی مشاهده شود، به طوری که از 
سال 1۳9۶ تا انتهای 9 ماهه اول سال 
1۴۰۰، جمعا حدود ۴۳۰۰ میلیارد تومان 
منابع عمومی از محل فروش و واگذاری 
اموال دولت تحقق یافته بود. مولدسازی 
می تواند تمامی دارایی های راکد دولت 
که در پس بودجه مخفی شده است، به 
بازدهی و سوددهی برساند. فساد و رانت 
زمانی ایجاد می شود که دارایی ثابت و 
اموال غیرمنقولی وارد رقابت موازی با 
بازار می شود . اینکه هر انتقال از دولت 
به غیر دولت به صورت شفاف روی تابلو 
و در معرض نظارت ۸۵ میلیون ایرانی 
انجام شود نه تنها فسادزا نیست بلکه 
عزمی ملی برای خروج ثروت ملی از رکود 
و تامین مالی پروژه های نیمه تمامی 
است که زمین مانده زیادی داریم که 
معطل تامین اعتبار و بودجه مانده اند.  
مولدسازی حرکتی جدی برای خلق 
ارزش و ایجاد بهره وری از اموال راکد 
موجود است که کمترین انتفاع آن برای 
دولت درآمدزایی و بیشترین نتیجه آن 
آن، اصلاح ریل اقتصادی کشور است. 
بسیاری از انتقادات به مصوبه مولدسازی 
دارایی های دولت و آیین نامه اجرایی آن 
ناشی از عدم اطلاع دقیق از جزئیات آن 
است چرا که جلوگیری از ایجاد رانت و 
همچنین شفافیت و نظارت در آیین نامه 
دیده شده است. اینکه گفته می شود 
مولدسازی تقسیم رانت است و انتقاداتی 
درباره عدم شفافیت و نظارت مصوبه 
مطرح می کنند باید گفت؛ در ترکیب 
هیات هفت نفره مولدسازی دارایی های 
دولت یک نفر نماینده از سوی رئیس 
مجلس و یک نماینده از سوی رئیس 
قوه قضائیه حضور دارند که در ترتیبات 
تصمیم گیری هیأت به صراحت تاکید 
شده که مصوبات هیأت با حداقل پنج 
رأی موافق که شامل رأی نماینده رئیس 
قوه قضائیه یا مقننه باشد، اعتبار دارد. 
یعنی هم دستگاه قضا و هم مجلس به 
عنوان نهاد ناظر نه تنها حق رای دارند 
بلکه بدون رای یکی از آنها هیچ تصمیمی 

در این هیات مصوب نمی شود.

 کمالوندی: به تمامی سوالات آژانس
 پاسخ داده  ایم

احتمال صدور قطعنامه علیه ایران؟
  اسلامی: ما به آنها بهانه نمی  دهیم!

نشست شورای حکام در ماه مارس )نیمه اسفند( 
برگزار می  شود و از نظر برخی تحلیلگران این نشست 
اهمیت زیادی در ارتباط با موضوع هسته  ای ایران خواهد 
داشت، حتی برخی از احتمال صدور قطعنامه علیه ایران 
خبر می  دهند. در همین راستا رئیس سازمان انرژی 
اتمی به احتمال صدور قطعنامه شورای حکام آژانس 
بین  المللی انرژی اتمی واکنش نشان داد. محمد اسلامی 

اظهارکرد: ما به آنها بهانه نمی  دهیم.
  افزایش غنی سازی را اطلاع می  دهیم

سخنگوی سازمان انرژی اتمی کشورمان هم گفت: ما 
هنوز این احساس را نداریم که غنی سازی را بیشتر انجام 
دهیم. اگر بخواهیم اورانیوم را بیشتر غنی  سازی کنیم 
به آسانی آن را اعلام می  کنیم. بهروز کمالوندی گفت: 
غربی  ها به وعده  های خود درباره برنامه هسته  ای ایران 
هرگز عمل نکردند. کمالوندی ادامه داد: گزارش  های 
آژانس گزارش  های جدیدی نیستند که اخیرا منتشر 
شده باشند. ما در چند ماه اخیر شاهد گزارش  های 
متعددی بوده  ایم. متاسفانه با وجود اینکه این گزارش  ها 
فنی هستند معتقدیم به موضوعات سیاسی مرتبط 
هستند. این مسائل باید بین ما و آژانس حل وفصل 
شوند و دیگران نباید در این مذاکرات حضور داشته 
باشند. مادامی که تحقیقات کامل نشود آژانس نباید 
این گزارش  ها را منتشر کند. در گذشته هم متاسفانه 
در سه یا چهار مورد شاهد بوده  ایم که این موضوع 
روی داده است. اخیرا آژانس مدعی شده است ما 
وضعیت زیرساخت  ها برای غنی سازی را در تاسیسات 
فردو تغییر داده  ایم تا غنی سازی ۶۰ درصد را انجام 
دهیم. آژانس اعلام کرده است ما این موضوع را اعلام 
نکرده  ایم. ما به آژانس پاسخ داده  ایم و اعلام کرده  ایم که 
زیرساخت  های غنی سازی را تغییر نداده  ایم. ما گفتیم 
که زیرساخت  های غنی سازی ما به گونه دیگری است. 
شاید از نظر شما این تغییرات در رابطه با غنی سازی 
متفاوت باشد. ورودی و خروجی ممکن است متفاوت 
باشد. زمانی که تغییراتی در زیرساخت  های غنی سازی 
انجام می  شود شما باید این موضوع را با آژانس مورد 
بررسی قرار دهید. شما باید جزئیات پادمان  ها با 
آژانس را مورد بررسی قرار دهید. شما باید در رابطه 
با این مسائل شفاف باشید. مجری پرسید: در راستای 
پایبندی به برنامه جامع اقدام مشترک، ایران با برخی از 
محدودیت  ها در رابطه با برنامه هسته  ای خود موافقت 
کرده بود. حالا با وجود اینکه برنامه جامع اقدام مشترک 
عملا مرده است ایران هم اکنون به کدام تعهدات خود 
عمل نمی  کند؟ کمالوندی پاسخ داد: توجه داشته باشید 
که تعهدات ما از زمان خروج آمریکا از برنامه جامع اقدام 
مشترک تا حد عمل به تعهداتمان براساس پادمان  ها 
تنزل پیدا کرد. ما تعهداتی ماورای پادمان  ها داشتیم 
و براساس برجام باید به تعهداتی ماورای پادمان  ها 
عمل می  کردیم. اما ما دوربین  ها را خاموش کردیم 
و بسیاری از تعهدات خود را کاهش دادیم یا متوقف 
کردیم. ما اعلام کردیم مادامی که تحریم  ها پابرجاست 
به تعهدات خود عمل نمی  کنیم. تصمیم مقامات دولتی 
و طرح راهبردی مجلس سطح پایبندی ما به پادمان  ها 
را تعیین کرد. روابط پادمانی هم معنای شفافی دارد. 
پادمان  ها تنها برای مواد هسته  ای تمرکز می  کنند؛ 
بنابراین ربطی به سانتریفیوژها ندارند. هیچ ربطی 
به تحقیقات ندارند. اگر شما لیزر تولید می  کنید این 
موضوع ربطی به این موضوع پیدا نمی  کند. اگر از لیزر 
در رابطه با غنی سازی استفاده شود ما باید این موضوع 
را اعلام کنیم. وظیفه ما شفاف است و وظیفه آژانس هم 
شفاف است. آژانس بین  المللی انرژی اتمی نمی  تواند 
بیش از خواسته  های خود درخواستی داشته باشد. 
آنها نمی  توانند به ما بگویند که چه تعداد سانتریفیوژ 
می  توانیم داشته باشیم. آنها نمی  توانند به ما بگویند که 
چه تعداد از این سانتریفیوژها نصب شده  اند. این ربطی 
به آژانس ندارد. ما البته تعهداتی بر عهده داریم. آژانس 
همچنین تعهدات دیگری را برعهده دارد. آژانس هر روز 
نمی  تواند بیاید و بگوید که می  خواهد راستی آزمایی 
انجام دهد. کمالوندی افزود: آنها تعهداتی برعهده 
دارند و باید بازرسی  های خود را انجام دهند. آ نها نباید با 
بازرسی  های خود مانعی در کار ما ایجاد کنند. ما باید در 
حد پادمان  ها با آنها همکاری کنیم. آمار همکاری  های 
ما به خوبی این واقعیت را نشان می  دهد. ما بیشترین 
حد همکاری را در مقایسه با کشورهای دیگر داشته  ایم. 
آنها نباید به مسائل دیگری در کنار مواد هسته  ای 
رسیدگی کنند. براساس تعهدات در پادمان  ها و معاهده 
ان پی تی)NPT( ایران حق دارد که غنی سازی را با هر 
درصدی که بخواهد انجام دهد. اگر ما می  خواهیم که 
ماورای ۶۰ درصد غنی سازی کنیم ما این کار را انجام 
می  دهیم و دلیلی برای نگرانی وجود ندارد، زیرا ما هیچ 
اقدامی را ضد پادمان  ها انجام نمی  دهیم. در مورد اخیر 
ما این مورد را به طور شفاف اعلام کرده  ایم که ما در حال 
حاضر غنی سازی را ماورای ۶۰ درصد انجام نمی  دهیم. 
ما این کار را هم اکنون انجام نمی  دهیم. اینکه آژانس 
دو ذره را در زیر میکروسکوپ ببیند به منزله این نیست 
که اعلام کند که ایران غنی سازی ۸۰ درصدی انجام 
می  دهد. این هیچ هدفی به جز اهداف سیاسی ندارد. 
ما نامه  های زیادی برای آژانس بین  المللی انرژی اتمی 
ارسال کرده  ایم و اعلام کرده  ایم که غنی سازی را انجام 
می  دهیم. برای مثال اعلام کرده  ایم که غنی سازی 2۰ 
درصدی انجام می  دهیم، اما ذرات در آن پیدا می  شود 
که سبب می  شود که تصور شود که ما غنی سازی ۴۰ 
درصدی انجام می  دهیم. در گذشته این موارد گزارش 
نمی  شد چرا حالا این موضوع مایه نگرانی شده است؟ 
به نظر من آ نها می  خواهند که با این اقدام بر ایران 
فشار آورند. ما در گذشته هم این موضوع را به طور 
علنی اعلام کرده  ایم که آنها به دنبال فشار حداکثری 

ضدایران هستند.


